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Spoštovane občanke in 
občani.
Kot vse kaže, smo se veselili prezgodaj in preveč. Veselili in »veselili«. 
A žal bo naša jesen, upam, da ne tudi zima, manj vesela in sproščena, 
kot bi morda lahko bila. Nihče v tem trenutku ne ve prav zares, do 
kdaj in na kakšen način se bomo borili z virusom. Teorij je skoraj 
toliko kot ljudi. A verjeti gre vendarle stroki. Slišati moramo tudi tiste, 
ki so ga preboleli. Zelo različne so njihove zgodbe, a tiste najtežje so 
dovolj veliko opozorilo. Morda ne vsi, morda ne vsi zelo in hudo, 
vendar pa je del naše populacije ogrožen. Najsi so nam ukrepi po 
volji ali ne, nekatera pravila kot družba enostavno moramo 
spoštovati. Stroki moramo zaupati, sicer vse skupaj nima nobenega 
smisla več. 
Naš običajen način življenja se je spremenil. Seveda se bomo vrnili v 
normalne razmere, a dotlej moramo paziti in spoštovati. Sebe in 
druge.
Nikomur ni lahko v teh časih. Zdravstveni podsistem je daleč najbolj 
izpostavljen. Verjamem, da bodo znali in zmogli poiskati pot iz te 
luknje, v kateri smo se znašli. Verjetno bodo med prvimi, a plačujejo 
najvišji davek. Tega ne smemo in ne bomo pozabili.
Prav tako težka in predvsem bistveno daljša pa bo pot gospodarskega 
okrevanja. V tem obdobju, že drugem v zadnjem letu, je podjetjem 
res izjemno težko. Nimamo mehanizma, ki bi lahko ublažil vse 
posledice ukrepov. Gre za izjemno sposoben, prilagodljiv in iznajdljiv 
del naše družbe. To so neštetokrat dokazali. A razmere, kot sedanje, 
presegajo vse te pozitivne lastnosti. Nekje obstaja stena, preko 
katere ne gre več. 
Ne le naša občina, ta je v tem izrazita, tudi sicer dobršen del 
slovenskega gospodarstva in zaposlovanja temelji na družinskih, 
malih in srednjih podjetjih. Ukrepi neposredno ali posredno vplivajo 
na njihov obseg poslovanja, na njihovo sposobnost ohranjanja 
delovnih mest. Ne gre le za lastnike, osnovna struktura podjetij so 
zaposleni, za njimi njihove družine, otroci. Ta trenutek ne vidim resne 
strategije na tem področju. Če bomo dovolili, da ta družbena 
infrastruktura, ki intenzivno polni tudi proračun, propade, je zlepa 
ne bomo sestavili nazaj, posledice pa bodo slej ko prej čutili tudi 
ostali podsistemi. In kaj lahko storimo mi? Ne veliko, pa vendar. 
Naročajmo doma, kupujmo naše in od naših podjetij – z mislijo, da 
so za vsem tem ljudje okoli nas. Svetovni splet omogoča praktično 
vse. Prinaša absolutno konkurenco in možnost izbire. A v razmerah, 
kot so sedanje, šteje še vse kaj drugega.
Nas v okviru občinske uprave trenutno najbolj zaposluje udejanjanje 
ukrepov. Ti prihajajo praktično vsak dan, zahtevajo prilagajanje in 
ukrepanje predvsem naših javnih zavodov. Vodstva in zaposleni 
striktno izvajajo navodila in svoje delo opravljajo zelo angažirano, 
glede na rezultate pa tudi zelo uspešno. 
Posebno poglavje pa je DSO DEOS v Notranjih Goricah. Gre za našo 
najbolj ogroženo in tveganjem izpostavljeno ustanovo. Z izjemnim 
delom vodstva in zaposlenih, ob zavedanju, kako pomembno je 
zadržati okužbo zunaj ustanove, jim to do sedaj tudi uspeva. Ni 
absolutne varnosti, vendar če velja, da red in disciplina prinašata 
uspeh, potem to zanje zagotovo velja.

Naši projekti medtem nemoteno potekajo. Dograjevanje OŠ Preserje 
je v polnem teku in šola dobiva svoje nove lepe in sodobne obrise. 
Naše JKP Brezovica izvaja manjše posege po občini, za katere med 
letom ob večjih projektih ni bilo časa. Ko jih opravijo in če bo vreme 
to dopuščalo, pa bodo nadaljevali z gradnjo infrastrukture. Tokrat sta 
na vrsti Jevčeva ulica in Podsvetija na Brezovici.
Lepo in uspešno napreduje urejanje dokumentacije za dokončno 
ureditev kanalizacije v bolj strnjenih naseljih občine. Gre za zadnji 
večji projekt, ki tudi vključuje vsa ta območja. Moram reči, da se 
možnosti in priložnosti dobro zavedate tudi občani, saj večjih težav 
s pridobivanjem služnosti in soglasij ni zaznati. 
Rekonstrukcije cest potekajo po načrtih. Trenutno je največ 
aktivnosti na cesti med Podpečjo in Preserjem. Korak po korak skupaj 
z Direkcijo za ceste odpravljamo najbolj kritična mesta. 
Tudi pridobivanje zemljišč in služnosti na odseku med Podpečjo in 
Jezerom poteka dobro in vedno bližje smo začetku rekonstrukcije 
ceste in gradnji pločnika.
Torej tudi dobrih in pozitivnih novic je kar nekaj. Ne smemo, ne 
moremo in ne bomo se ustavili. Delati morate vi in mi. A tudi pazljivo 
ravnati moramo vsi. 
V času, ko tole pišem, imamo v občini več kot 70 aktivnih okužb. Tudi 
zdravstvene delavce med njimi. Ne sodimo sicer med bolj 
izpostavljene slovenske občine, a slika se je lahko čez noč tudi 
spremeni. Kot kaže, bo naše gibanje, ob izjemah, znova omejeno na 
našo občino. Naš privilegij ostaja narava, ki nas obdaja. Omogoča 
nam vzdrževanje odpornosti ter telesne pripravljenosti in obenem 
spoštovanje vseh omejitev. To ni podarjeno vsem, zato s pridom 
izkoristite, kar nam je dano.  
Nekaj časa bo tole očitno še trajalo. A prva cepiva bodo kot kaže 
kmalu dostopna. Do takrat pa bomo trpeli. Ni prvič, najbrž ne 
zadnjič. A za najhujšo nevihto posije najlepše sonce. Ostanite zdravi 
in srečno.
S spoštovanjem.   
        

župan Metod Ropret
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Podelitev občinskih priznanj
4. oktober 1994. Dan, ko je bila ustanovljena občina Brezovica. 
Vsako leto se ob tem dnevu spomnimo pomembnih dogodkov 
in ljudi, ki so na svoj način gradili, razvijali ter kulturno bogatili 
občino in njene prebivalce. Letos, žal, prireditev ob občinskem 
prazniku ni bilo. Izjema je bila podelitev priznanj Občine 
Brezovica, ki se je odvila v ožjem krogu, v Modri dvorani na 
Brezovici, v ponedeljek zvečer. Najbolj zaslužni občani so Roman 
Tomc, Marko Istenič in Janez Kovačič.
»Razvoj lokalne skupnosti temelji na ljudeh. Ta razvoj, podoba in 
prijaznost so odvisni od tega, kako se vanjo vključujete vsi ostali 
občani. Občinski praznik vsako leto tradicionalno obeležujemo s 
slovesnostjo, na kateri poskušamo izkazati svoje spoštovanje 
tistim, ki s svojim nesebičnim prizadevanjem pomagate 
soustvarjati občino lepšo, boljšo, prijaznejšo. Vi trije, ki danes 
sedite tukaj, zagotovo sodite med te ljudi,« je župan občine 
Brezovica Metod Ropret povedal v uvodnem nagovoru. Poudaril 
je, da kljub okrnjeni izvedbi letošnjih prireditev ob občinskem 
prazniku, podelitev priznanj ni nič manj slovesna kot prejšnja 
leta. Nagovor je zaključil z zahvalo: »V mojem imenu in v imenu 
občinske uprave vam iskreno čestitam, se zahvaljujem in 
verjamem, da bomo v prihodnosti še imeli prihodnost 
sodelovati.«

Priznanje Občine Brezovica je prejel Roman Tomc. Že dolga leta je 
namreč aktiven na več področjih v naši občini. V KS Brezovica je 
aktivno sodeloval pri vzdrževanju komunalne infrastrukture, 
delovanju krajevnega vodovoda in delovanju ŠD Radna. Velika 
ljubezen mu predstavlja pohodništvo. Že vrsto let je član različnih 
planinskih društev, zadnja leta je tudi član našega PD Podpeč-
Preserje, kjer je prevzel naloge markacista. Vsem je poznan po 
rednem obiskovanju poti po brezoviških hribih. Vedno skrbi za 
čiste in varne poti proti Debelemu hribu in Gradišču. Po naravni 
ujmi z žledom je poti očistil in uredil, da so postale prehodne in 
varne. Zadnje dve leti pa je svojo življenjsko energijo posvetil 
pripravi in označitvi nove Brezoviške krožne pohodne poti, 
imenovane »Pentlja«, ki poteka po naši celotni občini. Zasluga, da 
je postala pot prepoznavna in da je lepo označena, gre prav 
gospodu Romanu. 

Priznanje Grb Občine Brezovica je prejel Marko Istenič. Bil je 
predsednik KS Vnanje Gorice od leta 2002 do leta 2014. Prav v tem 
času se je izvajala največja investicija v KS Vnanje Gorice, in sicer 
gradnja kanalizacije. Marko Istenič je na tem projektu odigral zelo 
vidno vlogo, saj je vseskozi aktivno sodeloval pri pridobivanju 
služnostnih pogodb ter v nadaljevanju pri sami gradnji. Ogromno 
prostega in službenega časa v svojem podjetju je žrtvoval za 
sodelovanje z občani in usklajevanje same gradnje, ki je med 
gradnjo pogosto zahtevala celodnevno prisotnost. Marko Istenič 
je tudi od mladih nog zelo aktiven v gasilskih vrstah. Svoje znanje 
in požrtvovalnost je prenašal na vseh večjih intervencijah v naši 
občini. Je aktiven v Gasilski zvezi Brezovica in tudi na nivoju 
Gasilske zveze Slovenije. 

Janezu Kovačiču je bil dodeljen naziv častnega občana Občine 
Brezovica. Akademski slikar se je rodil 24. februarja 1942 na 
Rakitni. Sedaj že vrsto let živi in ustvarja na Brezovici, kjer si je 
ustvaril dom. Janez Kovačič je neposreden, človeško topel in 
široko razgledan intelektualec, ki mu je likovna umetnost 
osrednji način življenja. Že kot mlad fant je kazal izjemen talent 
za risanje in slikanje. Diplomiral je na Akademiji za likovno 
umetnost v Ljubljani leta 1968. Več let je svoj talent izpopolnjeval 
v Nemčiji. Leta 1975 je končal podiplomski študij ob delu v 
Ljubljani. Svoje znanje je 25 let prenašal na mlajše rodove na 
Srednji medijski in grafični šoli v Ljubljani. Ukvarja se s 
slikarstvom, grafiko, restavriranjem, izdelavo vitražev in tudi 
vodenjem likovnih delavnic. Od prve samostojne razstave leta 
1972 se je zvrstilo več kot 200 razstav. Eno svojih stalnih zbirk 
ima tudi v Modri dvorani na Brezovici, kjer občinske prostore 
krasi 20 likovnih del slik velikega formata, ki jih je Kovačič občini 
podaril pred tremi leti. V sklopu prireditev ob občinskem 
prazniku tudi vsako leto vodi strokovno komisijo »Ex Tempore« 
in s tem veliko pripomore k promociji naše občine in še 
neuveljavljenih slikarjev. Sodeluje tudi z drugimi društvi naše 
občine in je ugleden član naše družbe.
Nagrajencem iskreno čestitamo in jim želimo veliko zagnanosti 
tudi v prihodnje.

Eva Povirk
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Beseda letošnjih nagrajencev 
občinskih priznanj

Ste pričakovali, da boste prejeli ta naziv?
Niti ne, sem pa vesel. To je priznanje, da delo ni neopaženo. Po 
svojih močeh sem se vključeval v skupnost, vse od leta, ko sem 
prišel na Brezovico. 
Občini ste podarili nekaj svojih slik. Kakšen je bil povod?
Podaril sem 25 slik za stalno zbirko, vidimo jo na stopnišču v 
Modro dvorano in v njej. Čutim se dolžan, da se kraju nekako 
predstavim. Ker imam veliko slik, stopnišče pa sedaj ni več 
prazno. Želim si še dopolniti zbirko na stopnišču v Modro 
dvorano. 

Bili ste profesor na Srednji medijski in grafični šoli v 
Ljubljani. S čim se sedaj ukvarjate?
Sem član KUD-a likovnih sekcij, v katerem sodeluje 65 slikarjev. 
Že več let je na Brezovici aktivna šola akvarela, sem pa tudi 
mentor skupinam, da jih vodim ali samo korigiram.

Kako je na Vas vplivala spomladanska karantena?
Koronakriza, kar se tiče dela od doma, mi je bila zelo dobrodošla. 
Sem dokončal en kup stvari, ki sem jih pustil na nivoju skic in bi 
najverjetneje še dolgo tako ostale. Naredil sem tudi serijo 
karikatur in slik na temo korone, saj ljudem manjka optimizma. 
Ker če delamo iz tega tragedijo, je vse žalostno, manjka smeha 
in duhovitosti.
Kaj menite o Brezovici kot občini?
Brezovica je zelo lepa, blizu Ljubljane. Vedno, ko sem odšel, 
sem štel dneve do vrnitve. Ima prelepo okolico, veliko gozda in 
je popoln ambient za dušo in telo. Tudi družina ima ta kraj zelo 
rada. Nekako se tukaj da lepo živeti.
 
Marko Istenič je prejel Grb Občine Brezovica. 

Kar dvanajst let ste bili predsednik krajevne skupnosti. 
Kako, da ste se podali v to?
Odločil sem se, da bom kandidiral. Ko sem bil izvoljen za 
predsednika krajevne skupnosti, smo začeli delati stoodstotno. 
In to vse v letih 2002–2014. Potem sem bil še eno leto aktiven, 
saj se je ravno gradila infrastruktura. 
Kaj Vas navdušuje pri gasilstvu?
Že kot otroka so me navdušili gasilski avtomobili, tehnika, s 
čimer se še vedno ukvarjam tudi v okviru Gasilske zveze 
Slovenije. Konec koncev, kaj je gasilstvo – je pomoč ljudem v 
nesreči. Včasih je bil to ogenj, zdaj je tega bolj malo, je pa veliko 
drugih stvari. H gasilstvu me vleče tudi druščina, ki si mora 
zaupati, saj tudi eden drugega varujemo.
Ste vedeli, da boste prejeli Grb Občine Brezovica?
Nisem vedel, da bom prejel priznanje, je bilo čisto presenečenje. 
Kolegica pri gasilcih mi je rekla, da bom dobil priznanje, 
naslednji dan je prišla pošta. Tudi pričakoval ga nisem, pa sem 
kar ponosen. 
Imate veliko hobijev, obveznosti, vas navdušuje še kaj 
drugega?
Poleg servisa in gasilcev obožujem tudi planinarjenje. Se 
zmenimo tudi med tednom in gremo.

Janezu Kovačiču je bil dodeljen naziv častnega 
občana Občine Brezovica. 
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Roman Tomc je prejel Priznanje Občine Brezovica. 

Kdaj ste izvedeli o idejah novih planinskih poti po naši 
občini?
Leta 2016 se je začelo govoriti o projektu planinske poti po 
Brezoviškem hribu do Žabe. Potem so to predali krajevni 
skupnosti. Eno leto ni bilo nič, potem pa je projekt prišel do 
načelnika markacistov pri Planinskem društvu. On je klical 
mene, ker je vedel, da poznam ta hrib. Še isto leto sem se jim 
pridružil in opravil izpit za markacista, ki ga prej nisem imel. Na 
otvoritvi poti po tem hribu je prišlo do debate o podobni poti 
čez celo občino. In tako smo začeli z zbiranjem soglasij 
lastnikov parcel v letu 2017. Potrebno je bilo zbrati vsa soglasja, 
označevati poti in celotna Pentlja je bila v dveh letih 
pripravljena.
Ste naleteli tudi na kakšne težave?
Škoda je, da so nam v vmesnem času metali in lomili 
označevalne table, prestavljali, se pritoževali in podobno. So 
bile pa tudi »luštne« stvari, ko so želeli da jim narišemo 
markacijo na ograjo, hlev in podobno.
Zakaj se Pentlja tako imenuje?
Ker začneš, kjer želiš. In prideš okrog, po obronkih brezoviške 
občine. Pot ni ravno kratka, je zelo zanimiva in dolga približno 
84 kilometrov.
Odkod takšna ljubezen do planinarjenja?
Že od mladih let hodim v hribe, že mama in oče sta. Ko sem bil 
majhen in sem hodil v Bohinjsko Bistrico na počitnice, sem tam 
raziskoval hribe. Tudi kot mulci smo se zmenili, sem bil nekoč v 
enem tednu trikrat na Triglavu. To moraš kar iti, vzameš 
varovalni pas in čelado pa gremo. Veliko rajši grem v hribe kot 
na morje.
Ste bili presenečeni, ko ste izvedeli za priznanje?
Nisem si mislil, da ga bom dobil. Ampak to ni samo moje 
priznanje, to je priznanje za vse, ki smo delali na Pentlji. Užitek 
mi je, če ne, tega ne bi delal. 

Eva Povirk

Komunalno dogajanje v 
Občini Brezovica
Smo v času, ko praktično ni pogovora, ki se ne bi nanašal na 
trenutno stanje v naši lepi deželi. Ja, res je, virus je korenito vstopil 
v naše življenje. Mnogokrat povedano, a le s skupnimi močmi in 
odgovornim pristopom se bomo rešili neprijetne nadloge, ki 
temeljito kroji naš vsak dan. 
Civilna zaščita občine Brezovica dnevno spremlja dogajanje in 
sprotno skrbi za zadostno količino zaščitne opreme, ki jo še 
posebno v večjih količinah potrebujejo naše osnovne šole in vrtci. 
Poskrbimo pa tudi za zaščitno opremo za naše družinske zdravnike 
in dom starejših v Notranjih Goricah. Trenutno stanje zaščitne 
opreme na naši občini je dobro.
Na komunalnem področju občine Brezovica skušamo opravljati 
dela nemoteno, vendar pa določeni zadržki vseeno obstajajo. 
Letošnji plan investicij smo malo okrnili, vendar so izpadle 
investicije prioriteta za prihodnje leto. Pred zimsko sezono, ki je 
pred vrati, bo naše JKP Brezovica opravilo najnujnejša dela na 
komunalni infrastrukturi. Nadaljevali bomo gradnjo kanalizacije 
na Jevčevi ulici na Brezovici. Do prave zime bodo končani tudi 
projekti na državni cesti v Podpeči in Preserju. 
Seveda nam je glavna skrb tudi vzdrževanje kanalizacijskih 
sistemov in vodovodnega sistema, tako da je v času epidemije 
poskrbljeno za več ločenih skupin, ki bodo zagotavljale nemoteno 
oskrbo z vodo in delovanjem kanalizacijskega sistema. 
Priprave za zimsko službo so že v polnem teku, tako da bodo 
ekipe pripravljene na morebitna posredovanja, saj nam je prvi 
sneg že nakazal, da prihaja zima.
Spoštujmo navodila in priporočila ter ostanimo zdravi! 
 

podžupan Marko Čuden 

Pridobitev parkirišča in 
pločnika
Največja pridobitev v naši krajevni skupnosti v letošnjem letu je 
prav gotovo ureditev parkirišča in gradnja pločnika pri zadružnem 
domu.  S projektom smo zagotovili več parkirnih mest, obnovili 
staro asfaltno podlago ter umestili pločnik do športnega parka 
Jama. Še posebej pločnik bo veliko pripomogel k varni šolski poti, 
ki jo uporabljajo učenci podružnične osnovne šole ter vrtci v 
Notranjih Goricah. S tem smo jim omogočili varen pristop do 
igrišč in igral v športnem parku Jama. Prek poletja smo skupaj z 
Občino Brezovico temeljito nasuli in uredili poljske poti. S to 
dinamiko bomo nadaljevali tudi prihodnje leto, saj so potrebe še 
vedno velike.
Na pokopališču se trenutno ureja direkten prehod iz mrliške 
vežice proti farni cerkvi, tako da pri pogrebnih sprevodih ne bo 
več treba hoditi po glavni cesti. Hvala vsem, ki so razumeli naše 
skupne potrebe in sprejeli naše predloge glede premestitve 
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grobov. V zaključni fazi je tudi pridobivanje gradbenega 
dovoljenja za prizidek k mrliški vežici. Načrtujemo gradnjo v 
prihodnjem letu. S to pridobitvijo bomo dobili nov večji prostor 
za svojce in uredili sanitarije v mrliški vežici.
Glede na trenutno stanje  epidemije bo delo ob uradnih urah 
krajevne skupnosti okrnjeno. Za vaša vprašanja smo vam na voljo 
na telefonu 041 780 600 ( Zdravko Kavčnik ) in 041 750 272 ( Marko 
Čuden ). Prav tako bodo naša društva delovala v okviru navodil in 
priporočil za preprečitev širjenja virusa. Upajmo, da bo krajevni 
urad za matične zadeve deloval nemoteno, saj so potrebe po 
menjavi osebnih dokumentov prav v tem času zelo velike. Krajevni 
urad deluje samo v torek od 8.00 do 12.00 in od 13.00 do 15.00.

KS Notranje Gorice-Plešivica, Zdravko Kavčnik 

Projekt sanacije mrliške 
vežice napreduje
Projekt sanacije mrliške vežice je v izdelavi. Pridobljena so skoraj 
vsa potrebna soglasja, izdelan je bil geodetski načrt okolice 
vežice, pridobljena so bila soglasja mejašev. V kratkem 
pričakujemo, da bo vložena projektna dokumentacija za 
pridobitev gradbenega dovoljenja. Ko bo pridobljeno gradbeno 
dovoljenje, bo izveden razpis za izbiro izvajalca in dela se bodo 
začela, če bo vse po sreči, v prihodnjem letu. Zaradi ukrepov v 
zvezi s COVID-19 so bili na vseh vhodih v skupne prostore v Domu 
krajanov nameščeni avtomatski dozirniki za razkužilo. Prav tako je 
poskrbljeno za redno čiščenje in razkuževanje skupnih prostorov 
in sanitarij. Po hodnikih so nameščeni senzorji za vklop luči, da se 
ni treba dotikati stikal za vklop. Zamenjana je bila tudi dotrajana 
zasilna razsvetljava po Domu krajanov. V eni od prejšnjih številk 
Barjanskega lista je bil objavljen članek o ureditvi prostora pod 
odrom v dvorani, ki ga imenujejo Lojtra. Prostor je sedaj že skoraj 
dokončno urejen – zahvaljujemo se vsem, ki so s svojim 
prostovoljnim delom prispevali k prenovi prostora. Septembra se 
je začela nova sezona rekreacije v telovadnici, prostih je še nekaj 
terminov ob petkih in čez vikende. Če je kdo zainteresiran za 
najem telovadnice, naj se nam oglasi na e-poštni naslov ks.
vnanjegorice@gmail.com. V zadnjem času smo prejeli kar nekaj 
pripomb krajanov, da je po pločnikih in ob njih ter na drugih 

javnih površinah veliko pasjih iztrebkov. Zato vse lastnike psov 
prosimo, da za svojimi ljubljenčki dosledno pobirajo iztrebke in 
jih odvržejo v za to namenjene smetnjake ali pa jih odnesejo 
domov in vržejo v svoje zabojnike za odpadke. 

Napovedi novih del v okolici 
Rakitne
Spoštovane krajanke in krajani Rakitne, epidemija novega 
koronavirusa je v zadnjih tednih pokazala zobe. Ljudje smo v 
institucijah disciplinirano spoštovali zaščitne ukrepe, v prostem 
času pa se je dogajalo vse kaj drugega. Posledice so tu. Vladi ni 
preostalo drugega kot uvesti omejitve, sicer bi se zdravstveni 
sistem sesul. Omejitve javnega življenja bodo gotovo slabo 
vplivale na gospodarstvo, javne finance, izobraževanje, kulturo in 
druga področja. Vendar pa so razmere take kot so ter terjajo 
disciplino in napore vseh nas. Na cepivo realno ni računati v 
kratkem, pa tudi njegova učinkovitost bo verjetno omejena, saj 
virus mutira. Zato nimamo druge možnosti, kot da z dosledno 
odgovornim ravnanjem ščitimo sebe in druge – zlasti najranljivejše 
– pred širjenjem okužbe.
Upam, da bodo v času izida te številke Barjanskega lista že zabrneli 
stroji na gradbišču kolesarskega parka in da bo njegov glavni del 
v novembru zgrajen. Ostalo pa spomladi.
V novembru se nam končno obeta tudi preplastitev 170-metrskega 
odseka državne ceste pri odcepu v Novake, kjer je asfalt po skoraj 

KS Vnanje Gorice
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60 letih povsem dotrajan. Skupaj s sanacijo uničenega vozišča na 
koncu Preserja v smeri proti Podpeči in dokončanja križišča pri 
nekdanji apnenici v Podpeči bo pot v dolino bolj tekoča in bolj 
varna. Zato pa je za spomladi napovedano kar enoletno zaprtje 
črnovaške ceste, kjer bo MOL zgradila kanalizacijo in rekonstruirala 
cesto, k čemur spada tudi ureditev kolesarskih pasov in pločnika. 
Obvoz čez Brezovico ali proti industrijski coni Vič bo prometno 
obremenjen, vendar pa brez potrpljenja ni napredka v cestni 
infrastrukturi.
V prihodnjem letu se lahko nadejamo tudi očiščenja rakiškega 
jezera in sanacije dotrajanega odtoka pod parkiriščem. V 
občinskem proračunu so rezervirana konkretna sredstva. Odtok 
se na več mestih udira, pri uvozu z glavne ceste je jama že kar 
globoka. Med nekim deževjem so iz nje celo skakale ribe.
V izdelavi je tudi poplavna študija za celotno Rakitno. Občina jo 
bo potrebovala za nadaljevanje gradnje kanalizacije in druge 
gradbene investicije, dobrodošla pa bo tudi za zasebne 
investitorje. 
V obrisih prihodnje sedemletne evropske finančne perspektive se 
kaže, da bo mogoče črpati evropska sredstva tudi za gradnjo 
kanalizacije v manjših naseljih, kot je Rakitna. 
Če se bo vse srečno izšlo, bi bila lahko kanalizacija dograjena tja 
do leta 2026.

Za KS Rakitna, Gorazd Kovačič

Delo občinske uprave v času 
razglasitve epidemije
Vlada je v nedeljo, 18. 10. 2020, na večerni dopisni seji na 
podlagi Zakona o nalezljivih boleznih izdala Odlok o razglasitvi 
epidemije nalezljive bolezni COVID-19 na območju celotne 
države, ki velja 30 dni, in sicer od ponedeljka, 19. 10. 2020, 
dalje.
Obveščamo vas, da občinska uprava Občine Brezovica od 
ponedeljka, 19. 10. 2020, naprej delno opravlja delo od doma, 
ki je odrejeno skladno z Zakonom o delovnih razmerjih zaradi 
pojava širjenja nalezljive bolezni Covid-19, ki ogroža življenje 
in zdravje ljudi, in zaradi preprečevanja njenega nadaljnjega 
širjenja.
Kljub temu, da del zaposlenih delo opravlja od doma, so 
uslužbenci dosegljivi na mobilne telefone in po elektronski 
pošti, da bi delo potekalo kar se da nemoteno.
Do nadaljnjega je občinska stavba zaprta in tudi uradnih ur za 
stranke ni.
Za vprašanja in potrebne splošne informacije smo dosegljivi 
na elektronskem naslovu info@brezovica.si 
Hvala za razumevanje.

Občina Brezovica 

EX TEMPORE BREZA – 
odpoved dogodka
Občina Brezovica sporoča, da je zaradi trenutnih kriznih razmer 
odpovedan letošnji slikarski ex tempore BREZA, ki bi moral biti 
med 16. in 23. oktobrom na Brezovici. Omenjeno prireditev bomo 
izvedli v naslednjem letu.
Več informacij lahko dobite na tel. št. 01/36-01-774 ali na 
e-poštnem naslovu urban.acman@brezovica.si.

 Občina Brezovica in Društvo likovnikov Ljubljana
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Krizna telefonska številka 
za občane

V Sloveniji je zopet razglašena epidemija novega 
koronavirusa. Zatorej Občina Brezovica ponovno objavlja 
krizno telefonsko številko (041 750 484), ki je namenjena 
ljudem, ki zaradi okužbe ne smejo zapustiti stanovanja 
oziroma so v karanteni in se sami ne morejo oskrbovati 
prek pomoči sorodnikov, prijateljev in znancev ali s 
spletnim naročanjem in dostavo pri trgovskih podjetjih. V 
nujnih primerih bo organizirana preskrba z najnujnejšo 
hrano, higienskimi pripomočki in zdravili.
Občane prosimo, da dosledno upoštevajo ukrepe, ki jih je 
sprejela država in se obnašajo odgovorno do soobčanov.

Občina Brezovica

041 750 484
12. redna seja občinskega 
sveta
Zaradi zaostrenih ukrepov je 12. redna seja občinskega sveta 
potekala na daljavo. Vse točke iz dnevnega reda so bile potrjene: 
predlog Odloka o spremembah odloka o proračunu občine 
Brezovica za leto 2020, predlog Odloka o spremembah odloka o 
proračunu občine Brezovica za leto 2020, predlog sklepa o 
potrditvi elaborata lokacijske preveritve za EUP NG_7, predlog 
sklepa o potrditvi elaborata lokacijske preveritve za EUP KK_7, 
predlog sklepa o potrditvi elaborata lokacijske preveritve za EUP 
JE_9, letni program športa v občini Brezovica za leto 2021, letni 
program kulture v občini Brezovica za leto 2021, soglasje k ceni 
pomoči na domu za leto 2021, odlok o spremembah in 
dopolnitvah Odloka o ustanovitvi javnega vzgojno-
izobraževalnega zavoda Osnovne šole Brezovica pri Ljubljani, 
odlok o spremembah in dopolnitvah Odloka o ustanovitvi 
javnega vzgojno-izobraževalnega zavoda Osnovne šole Preserje, 
odlok o spremembah in dopolnitvah Odloka o ustanovitvi 
javnega vzgojno-izobraževalnega zavoda Vrtci Brezovica, odlok o 
zbiranju komunalnih odpadkov, odlok o spremembah Odloka o 
obdelavi določenih vrst komunalnih odpadkov in odlaganju 
ostankov predelave ali odstranjevanja komunalnih odpadkov, 
medletni proračun storitev čiščenja odpadne vode, predlaganje 
kandidata za Razvojni svet Ljubljanske urbane regije, sklep o 
mreži javne lekarniške dejavnosti na primarni ravni na območju 
Občine Brezovica.
V letu 2020 se iz sredstev občinskega proračuna občine 
sofinancirajo naslednja področja športa: športni programi, športni 
objekti in površine za šport v naravi, razvojne dejavnosti v športu, 

organiziranost v športu, športne prireditve.  Letni program kulture 
v občini Brezovica določa javni interes občine na področju 
zagotavljanja dostopnosti do kulturnih dobrin, spodbujanju 
kulturne ustvarjalnosti, raznolikosti ter krepitvi in ohranjanju 
kulturne dediščine. To se uresničuje z zagotavljanjem 
organizacijskih, finančnih in prostorskih pogojev za izvajanje 
kulturnih dejavnosti v občini. 
Letni program kulture opredeljuje redno dejavnost, programe in 
projekte, ki se sofinancirajo in investicije, ki so (so)financirane s 
sredstvi občinskega proračuna, ter višino in namen sredstev, 
predvidenih v občinskem proračunu. V proračunu občine za leto 
2021 so sredstva za kulturo opredeljena na področjih: ohranjanje 
kulturne dediščine in programi v kulturi. Sredstva so namenjena 
sofinanciranju in vzdrževanju nepremične in premične kulturne 
dediščine, sofinanciranju javnih zavodov na področju kulture, 
sofinanciranju društev in drugih neprofitnih organizacij, 
financiranju in sofinanciranju kulturnih projektov lokalnega 
pomena ter vzdrževanju in investicijam v infrastrukturo, 
namenjeno za kulturno dejavnost. Cilj letnega programa kulture 
je zagotavljanje pogojev za to, da lahko občani občine Brezovica 
lahko uresničujejo svoj interes po lastni dejavnosti na področju 
kulture in interes po dostopnosti do kulturnih dejavnosti v 
lastnem bivalnem okolju, z nosilci kulturnih dejavnosti v občini. 
Za zagotavljanje spodbujanja kulture, prostorske in materialne 
možnosti ter dostopnosti kulturnih dobrin bo občina z javnim 
razpisom za zbiranje predlogov za sofinanciranje programov in 
projektov kulturne dejavnosti v občini Brezovica spodbujala oz. 
ohranjala dejavnosti na področju kulture, z dodeljenimi 
proračunskimi sredstvi zagotavljala delovanje javnih zavodov, ki 
delujejo na območju občine in javnega sklada. Programi, ki se 
bodo v letu 2021 izvajali v javnem interesu na območju občine, so 
knjižničarstvo in založništvo, ljubiteljska kultura, drugi programi v 
kulturi. 
Potrjeno je bilo novo soglasje k ceni pomoči na domu – 
ekonomska cena storitve pomoči na domu znaša v letu 2021 
17,91 EUR na uro. Povprečni mesečni stroški znašajo 5.911,93 
EUR. Subvencija proračuna Občine Brezovica je 76,05 %, kar 
pomeni, da uporabniki plačajo 23,95 % cene storitve. 
Komisija za mandatna vprašanja, volitve in imenovanja je na svoji 
2. korespondenčni seji, 13.10.2020, obravnavala poziv Regionalne 
razvojne agencije Ljubljanske urbane regije, da imenuje kandidata 
za Razvojni svet Ljubljanske urbane regije. Občinski svet občine 
Brezovica je potrdila za kandidata za Razvojni svet Ljubljanske 
urbane regije za programsko obdobje 2021–2027 župana Metoda 
Ropreta, ki je to funkcijo opravljal že sedaj. 
Občinski svet je sprejel predlagan Sklep o mreži javne lekarniške 
dejavnosti na primarni ravni na območju Občine Brezovica – saj 
ima v naslednjem letu željo zgraditi novo glavno lekarno, ki bo na 
območju Brezovice pri trgovskem centru Mercator. Z 
izpolnjevanjem predpisanih zakonskih meril glede prebivalcev 
na tem območju bomo omogočili širjenje mreže lekarniške 
dejavnosti in imeli skupno tri lekarne na primarni ravni. 

Eva Povirk



9oktober 2020 Barjanski list

IZ OBČINSKE HIŠE

Pet let delovanja Tržnice 
Brezovica in njeni ponudniki
Letos poleti je minilo pet let, odkar se vsak petek na Brezovici 
zberejo lokalni pridelovalci hrane in svoje izdelke ponudijo na 
Tržnici Brezovica. V petek, 8. oktobra, je potekalo malo slavje ob 
obletnici, ponudba je bila večja, tudi župan občine Brezovica Metod 
Ropret se je ustavil pri vsaki stojnici ter izkazal svojo podporo 
projektu.

Spodbujanje razvoja podeželja in kmetijstva ter ozaveščanje 
prebivalstva o pomenu lokalno pridelane hrane sta glavna namena 
Občine Brezovica ob ustanovitvi Tržnice Brezovica. Ideja o njej se je 
porodila že leta 2014. Takrat se je občina lotila organizacije tržnice, 
ki je zaživela julija 2015. Letos tako beležimo že peto leto 
obratovanja. Tržnica je v vmesnem času pridobila kar nekaj rednih 
obiskovalcev, kjer jih pričaka pestra ponudba domače zelenjave, 
sadja, testenin, mlečnih in suhomesnatih izdelkov ter medu, 
zagotavljajo pa tudi ponudbo sezonskega sadja. Tržnica obratuje 
vsak petek popoldne od 14. do 18. ure na parkirišču pred gasilskim 
domom PGD Brezovica ter občinsko stavbo ob Tržaški cesti. 
Večji del ponudnikov na tržnici sodeluje že od samega začetka. 
Občina spodbuja lokalne pridelovalce in pridelovalce iz regije, 
seveda pa tudi ekološko pridelavo. Vsi ponudniki: 

Čebelarka Tatjana Grdadolnik vsak petek na tržnici na Brezovici 
prodaja med in čebelje pridelke. Je ena od redkih poklicnih čebelark 
med več kot 10.000 slovenskimi čebelarji. Opravila je tečaje na 
čebelarski zvezi, ki vsako leto organizira tudi določena predavanja 
na temo HACCP – varna prehrana. Ko se je na področju čebelarstva 
že uveljavila, je opravila nacionalno poklicno kvalifikacijo. O 
svetovnem dnevu čebel, ki je 20. maja, pravi, da je to zares zelo 
pomemben dan za vse slovenske čebelarje, veseli jo, da je Slovenija 
dvignila čebelarstvo. O čebelah pravi, da so to »zelo organizirane 
male živalice« in ko enkrat padeš v to, delaš in deluješ na tem 
področju dan in noč. 
Biodinamična kmetija Ekozelnik  je manjša bio-dinamična 
kmetija iz Horjula. Ime kmetije je sestavljeno iz dveh besed, prva je 
EKO in se navezuje na trdno prepričanje, da je ekološki način eden 
najboljših načinov pridelave hrane, ki hkrati koristi človeku in naravi, 

druga beseda pa je njihov priimek in hišno ime ZELNIK, katere 
pomen se navezuje tudi na prostor, kjer raste najboljša zelenjava. 
Zakaj delajo, kar delajo? Ker se zavedajo, da je  ustvarjanje in 
pridelava hrane častno in odgovorno delo. Kot je   rekel  in zapisal 
Aristotel: »Naj bo hrana vaše zdravje!« Kot rečejo starejši ljudje, se z 
zdravjem vse začne in konča. Kar dajemo vase in od sebe, na nas 
vpliva energijsko in se odraža tudi v svetu okrog nas. Pri njih tudi 
zato hrano pridelujejo z vsemi znanimi  so-naravnimi principi in 
pristopi.  
Ekološko kmetijo Božeglav najdemo na Krasu. Ponujajo vse, kar 
pridelajo na njihovi kmetiji, to pa so mleko in mlečni izdelki, jogurti, 
siri vseh vrst, sirni namazi, sir za žar … Že od samega začetka so 
ponudniki na tržnici Brezovica, saj je tu veliko obiska, na tržnico 
pridejo stranke tudi iz okolice, ne samo iz naše občine. Pri njih se 
lahko naroči tudi sveže meso. Njihovo kakovost so prepoznali tudi 
na mednarodnem živilskem sejmu v Gornji Radgoni, ki so njihov 
navadni jogurt kot edini navadni jogurt v Sloveniji ovenčali z zlato 
medaljo za kakovost. Tudi njihovo maslo je takrat dobilo zlato 
medaljo.  
Marija Slana iz Notranjih Goric je že vseh pet let ponudnica na 
tržnici. Prideluje domačo sezonsko zelenjavo, domače piškote ter 
testenine. O obisku pravi, da je v zadnjem času odličen. Zaradi 
pridelave domače zelenjave, ki v zimskem času ne uspeva, se od 
decembra do marca umakne s tržnice. Potem marca svežo domačo 
zelenjavo spet ponudi na tržnici.

Zemlja, ki je stoletja počivala in je bogata z organsko snovjo in 
rudninami, je idealna za ekološko kmetovanje. To prednost sta pred 
nekaj leti prepoznala tudi Marija in Tadej Dolenc. Na večini njihovih 
površin nikoli niso uporabljali umetnih gnojil in fitofarmacevtskih 
sredstev, zato so te površine čiste in spočite. Tudi nekaj travinja so 
preorali, tako je bila odločitev za ekološko kmetovanje povsem 
logična. Glavna prednost je zdrava, neoporečna zelenjava, 
ponujanje zgolj na lokalnem trgu pa pomeni ohranjanje vitaminov 
in svežine. Glavna dejavnost ekološke kmetije Pri Dolencu je 
pridelava sezonske zelenjave in kokošjih jajc. Zahvaljujoč 
rastlinjakom je zelenjava na voljo preko celega leta. Pozimi tam 
dobro uspeva motovilec, radiči, špinača in zimske solate, poleti pa 
mesto najdejo paradižniki, paprike, jajčevci in kumare. Skupaj prek 
leta ponujajo blizu trideset vrst različne zelenjave, ob dobrih letinah 



IZ OBČINSKE HIŠE

10 oktober 2020Barjanski list

se da kupiti kozarec izvrstnega ekomedu – delo pridnih čebel iz 
medičine barjanskih cvetlic. Z letošnjim oktobrom so registrirali 
dopolnilno dejavnost in lahko sedaj ponujajo tudi vložnine, začimbe 
ter predelano sadje in zelenjavo. Sedaj lahko kupite paradižnikovo 
mezgo, kečap, zelenjavne namaze, vloženo peso, kumarice, papriko, 
bučke, korenčkov sok itd. Njihove pridelke lahko kupite:

• na kmetiji v samopostrežni trgovinici »na zaupanje«, Pod 
Goricami 15, Vnanje Gorice (pon.– sob., 8.00–20.00);

• na tržnici Brezovica poleg gasilskega doma (pet., 14.00–18.00) 
in 

• na tržnici Vrhnika na Sodnijskem trgu (sob., 7.00–12.00).
Kmetija Furjan se ukvarja s pridelavo sezonskega sadja in zelenjave, 
od malin do kostanja. Doma so na Logu pri Brezovici, ponudniki so 
postali malce pozneje in niso tu že vse od začetka. Zdi se, da se je 
obisk v času virusa malenkost zmanjšal, drugače pa je super in je 
veliko ljudi. 
Jure Ferjan iz Borovnice ponuja zelenjavo ekološke pridelave, 
sezonsko sadje ter unikatne lesene izdelke. Sem spadajo krožniki, 
deske, sklede – vse to večinoma iz lesa sadnega drevja, kot so 
hruške, češnje, jablane, izdeluje pa tudi iz lesa oreha. Po naročilu 
izdelajo tudi posebne lesene izdelke, po želji tudi vgravirajo. 
Ponudnik je že od ustanovitve tržnice, skozi leta pa opaža, da se 
promet popravlja in da tržnica postaja vedno bolj znana. 
Mesnine Bajec  so družinsko podjetje, ki ga najdemo v Šmartnem 
pri Litiji. Delajo na tradicionalni način, tako kot so delali naši starši. 
So lokalni pridelovalci in imajo slovensko meso. Ponujajo 
suhomesnate izdelke, sveže meso, meso za piknik, poltrajne izdelke 
(klobase, hrenovke, tlačenko). Tržnici Brezovica so se pridružili v 
začetku tega leta in upajo, da bodo njen del  tudi naprej. 

Eva Povirk
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Dostava hrane na dom ali 
osebni prevzem - ponudniki
Občina Brezovica objavlja trenutne ponudnike hrane na dom, ki 
skrbijo, da v času epidemije koronavirusa ne boste lačni. V občini 
Brezovica so namreč skladno z ukrepi zaprti vsi gostinski lokali, 
vendar pa je pri nekaterih ponudnikih vseeno možna dostava ali 
osebni prevzem hrane in pijače.
Seznam ponudnikov bomo ves čas dopolnjevali, zato vas prosimo, 
da nam morebitne nove ponudnike hrane na območju občine 
Brezovica sporočite na elektronska naslova: urban.acman@
brezovica.si in gasper.jamnik@brezovica.si.

Gostilna Pr Kopač
tel.: 01 365 30 66
Tržaška cesta 418, Brezovica pri Ljubljani.
Delovni čas: 
• torek - sobota (11h–16h)
Samo osebni prevzem,
možnost plačila s kartico in gotovino.

Gostilna Amfora
tel.: 041 299 258
Podpeška cesta 150, Vnanje Gorice.
Delovni čas:
• ponedeljek - sreda (10h–14h)
• četrtek (10h–13h)
• petek - nedelja (10h–14h)
Samo osebni prevzem,
možnost plačila s kartico in gotovino.

Picerija Pr’ Pavlet
tel.: 041 233 766
Podpeška cesta 393, Notranje Gorice.
Delovni čas:
• torek - sobota (10h–20h)
• nedelja (12h–20h)
Dostava na dom in osebni prevzem,
možnost plačila s kartico in gotovino.

Restavracija Jurček 
tel.: 051 746 264 
Podpeč 52, Preserje.
Delovni čas:
•  ponedeljek - petek (9h–15h)
Dostava na dom in osebni prevzem,
možnost plačila s kartico in gotovino.

Gostilna Pri Koširju
tel.: 01 3633 230
Kamnik pod Krimom 4, Preserje.
Delovni čas:
• ponedeljek - petek (12h–20h)
• nedelja (12h–18h)
Samo osebni prevzem,
možnost plačila s kartico in gotovino.

Lačni vovk
tel.: 051 888 877
Tržaška cesta 531, Brezovica pri Ljubljani.
Delovni čas:
•  ponedeljek - četrtek (10h–20h)
•  petek (10h–21h)
•  nedelja (12h–20h) 
Dostava na dom in osebni prevzem,
možnost plačila s kartico in gotovino.
Ob osebnem prevzemu na lokaciji imajo stranke 10% popust.

Kitajska restavacija Beijing
tel.: 031 706 981
Tržaška cesta 543, Brezovica pri Ljubljani.
Delovni čas:
•  ponedeljek - nedelja (12h–20.30h)
Samo osebni prevzem,
možnost plačila s kartico in gotovino.

Gostilna Kavčič
tel.: 01 365 33 53
Podpeška cesta 18, Brezovica pri Ljubljani.
Delovni čas: 
• ponedeljek - nedelja (10h–14h) 
Samo osebni prevzem,
možnost plačila s kartico in gotovino.

Gostilnica, picerija in špageterija Kašča Mrlačnik
tel.: 01 365 75 72
Podpeška cesta 22a, Brezovica pri Ljubljani.
Delovni čas: 
• ponedeljek  - nedelja (11h–18h)
Samo osebni prevzem,
možnost plačila s kartico in gotovino.
Ob osebnem prevzemu na lokaciji imajo stranke 10% popust.

Pizzerija in pivnica Grebenčeva klet
tel.: 041 721 621
Podpeč 26, Preserje.
Delovni čas:
•  torek - nedelja (12h–21h)
Dostava na dom in osebni prevzem,
možnost plačila s kartico in gotovino.
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T: 01 2000 550, Tržaška 108 Ljubljana www.avtohisamalgaj.si

S srcem na poti – brezplačni 
prevozi za starostnike
POZIV PROSTOVOLJNIM ŠOFERJEM 
Kaj je PROSTOFER?
Prostofer je skovanka iz besed »prostovoljni« in »šofer«. Prostofer 
je projekt zavoda Zlata mreža, ki ga uvajamo v naslednjih mesecih 
tudi v občini Brezovica.
PROSTOFER je trajnostni vseslovenski prostovoljski projekt za 
mobilnost starejših. Povezuje starejše osebe, ki potrebujejo 
prevoz in ne zmorejo uporabljati javnih in plačljivih prevozov, s 
starejšimi aktivnimi vozniki, ki pa po drugi strani radi priskočijo na 
pomoč. 
Številni starejši imajo velike težave s prevozi, sploh če so doma 
zunaj mestnih središč, kjer ni razvito avtobusno omrežje. Tisti bolj 
oddaljeni se velikokrat ne morejo odpraviti po opravkih, kadar si 
želijo, temveč se prilagajajo možnostim oziroma času, ko jim 
lahko pomagajo družinski člani ali prijatelji. Nekateri uporabljajo 
taksi, vendar pa to pomeni dodatne stroške, kar je za številne 
prevelik finančni zalogaj, zato takšnih prevozov ne uporabljajo.
 
Komu je namenjen PROSTOFER?
Prostofer je namenjen vsem tistim starejšim, ki ne vozijo sami, 
nimajo sorodnikov in imajo nizke mesečne dohodke, pa tudi 
slabše povezave z javnimi prevoznimi sredstvi. Prostofer jim 
omogoča lažjo dostopnost do zdravniške oskrbe, brezplačne 
prevoze do javnih ustanov, trgovinskih centrov ipd.

Zakaj PROSTOFER?
Brezplačni prostoferski prevozi starejšim omogočajo:
 • večjo mobilnost,
 • večjo socialno vključenost, 
 • medsebojno povezovanje, 
 • medsebojno pomoč, 

• boljšo kvaliteto življenja v tretjem 
življenjskem obdobju, 

• čim dlje lahko ostanejo doma (čim 
poznejši odhod v dom za ostarele).

Druženje in občutek koristnosti igrajo 
pomembno vlogo pri aktivnem staranju. 

Kako deluje PROSTOFER? 
Uporabnik, ki potrebuje prevoz, pokliče na 
brezplačno številko. V komunikacijskem 
centru nato zabeležijo njegove podatke in 
lokacijo prevoza. Po najavi prevoza klicni 
center obvesti prostovoljnega voznika o 
prevozu in to sporoči uporabniku, za 
katerega se opravi prevoz. Vozilo bo 
zagotovljeno s strani občine, prav tako bo 
poskrbljeno za zavarovanje tako voznika 
kot tudi sopotnikov. Klicni center je na 

voljo za rezervacije prevozov vsak delavnik med 8.00 in 18.00, 
rezervacijo prevoza pa je potrebno najaviti vsaj 3 dni pred 
storitvijo. Vozniki prostovoljci bodo prevoze opravljali od 
ponedeljka do petka med 8.00 in 16.00, izjemoma pa se lahko 
dnevi in ure tudi prilagodijo potrebam.
Projekt bo zaživel v občini Brezovica predvidoma novembra 
oziroma decembra.

Kdo je lahko PROSTOFER?
Prostovoljni šofer je lahko vsak, ki ima veljavno vozniško 
dovoljenje in je v svojem prostem času pripravljen pomagati 
tistim, ki prevoze potrebujejo. Vendar pa so prostoferji v resnici 
veliko več kot zgolj prostovoljni vozniki – svojim sopotnikom 
nesebično pomagajo tudi, ko ti izstopijo iz avta. Pri zdravniku jih 
pospremijo do čakalnice in počakajo nanje med pregledom, 
pomagajo nesti vrečke iz trgovine in jim priskočijo na pomoč pri 
vzpenjanju po stopnicah ... To so ljudje z velikim srcem, ki jemljejo 
svojo humanost za samoumevno in častno dejanje. 

Kako postati PROSTOFER?
Vozniki, ki želijo postati prostoferji, to sporočijo na Občino 
Brezovica. 
Kontakt: Urban Acman (Občina Brezovica), tel.: 01 3601 774 / 041 
750 489, e-poštni naslov: urban.acman@brezovica.si 

Zakaj je PROSTOFER družbenokoristen projekt?
S t. i. prostoferstvom se povečuje udeležba starejših v cestnem 
prometu in izboljšuje njihova mobilnost. Poleg tega se izboljšuje 
varnost v cestnem prometu in povečuje socialna vključenost 
starejših na splošno, obenem pa povečuje cenovna dostopnost  
prevozov. V zadnjem času postaja projekt prostoferstva tudi 
ekološki oziroma prijazen do okolja, saj stremimo k temu, da 
prostoferji uporabljajo električna vozila. 

zavod Zlata mreža
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Osnovnošolce obiskal radijski 
voditelj Rudi Sieger
V petek, 25. 9. 2020, je učence sedmih razredov OŠ Brezovica pri 
predmetu šolsko novinarstvo obiskal novinar Rudi Sieger.
Rudi je bil učenec naše šole. Sedaj opravlja delo voditelja na Radiu 
Ekspres. Predstavil nam je delo novinarja. Za novinarja je 
pomembno, da zna govoriti in pisati slovnično pravilno. 
Pomembno je tudi, da govori oziroma piše resnične in preverjene 
informacije. Novinar ima delo v studiu, pa tudi terensko delo. 
Predstavil nam je tudi razlike med novinarji na TV in tistimi na 
radiu. Poslušalci novinarja na radiu ne vidijo, zato njegov zunanji 
videz ni tako pomemben. Pomembno je, da zna pravilno 
predstaviti informacije oziroma pritegniti poslušalce. Novinar na 
TV pa mora biti tudi urejen, ker ga gledalci vidijo.

Rudi nam je zaupal novi intro Radia Ekspres, ki ga je tudi sam prvič 
slišal. Na instragramu nam je pokazal svoj osebni profil in svoje 
osebne videe iz studia.
Ura z Rudijem je bila zelo zanimiva. Izvedeli smo veliko o delu 
novinarja oziroma voditelja. V spomin pa nam bodo ostale 
fotografije, na katerih smo skupaj z Rudijem.

                                                                                  Matic Matečko

Nina Rutič, 8. razred

Uspešna jesenska zbiralna 
akcija papirja
Z veseljem vas obveščamo o uspešnosti zbiralne akcije odpadnega 
papirja, ki je na šoli potekala konec septembra.
V akciji smo zbrali 24,580 tone odpadnega papirja. 
Vsem, tako učencem staršem in sokrajanom, se iskreno 
zahvaljujemo za sodelovanje, trud in vaš prispevek. 

Papir pa že lahko shranjujete za naslednjo, predvidoma 
spomladansko zbiralno akcijo.
Vsem lep pozdrav.
 

 kolektiv OŠ Brezovica pri Ljubljani

Star papir tudi na OŠ Preserje
Zahvaljujemo se vsem, ki ste nam v soboto, 10. 10. 2020, pomagali 
pri zbiranju odpadnega papirja. Z vašo pomočjo smo ga zbrali 
rekordnih 24 ton. Z zbranim denarjem bomo plačali organizacijo 
zaključne prireditve in zaključni izlet. Obveščamo vas tudi, da 
bomo spomladi, če bo to mogoče, akcijo ponovili.

 Učenci 9. a in b razreda OŠ Preserje
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Navdušeni preserski 
osnovnošolci
Na OŠ Preserje vsako leto organiziramo tabor za nadarjene 
učence. Letos smo se odpravili v CŠOD Jurček v Kočevje, in sicer 
od 25. 9. 2020 do 27. 9. 2020. 
Pred nami je bil vikend, ki smo se ga zelo veselili. Niti slabo vreme 
ni moglo odnesti dobre volje. 

Po kosilu je bilo v načrtu, da gremo na gozdno učno pot, vendar 
smo zaradi dežja morali nekoliko prilagoditi program. Gospa 
Marina nam je veliko povedala o gozdnih živalih, nato pa smo 
oblekli pelerine, obuli škornje in se odpravili v gozd na ogled 
kraške jame. Z zanimanjem smo si ogledali jamo, pri tem pa smo 
uporabili svetilke, saj jama ni osvetljena. V rovu smo te za trenutek 
izključili in izkusili popolno temo in tišino. Bilo je zelo drugače, 
mirno, spokojno, vendar pa smo vsi strinjali, da je bolje videti in 
slišati svet okoli sebe.
Zvečer smo igrali družabne igre, navdušeni nogometaši in 
nogometašice pa so vztrajali v poltemi zunaj na igrišču.
Naslednji dan smo imeli lokostrelstvo. Pripravili smo turnir, 
zmagovalci seveda niso ostali brez nagrad. Njami! Nato smo dobili 
v roke vesla ter napotke za veslanje in že smo jo veselo mahali 
proti Rinži, kjer smo se vkrcali v dva kanuja. Vožnja po reki Rinži, ki 
teče skozi mesto Kočevje, je bila umirjena, ravno prav za 
panoramski ogled mesta iz »vodne'« perspektive. Gospa Irena in 
gospod Tomaž sta nas vodila po reki in nam povedala veliko 
zanimivosti o mestu. 
Popoldan je bil na urniku Lov na lisico. Razdelili smo se v majhne 
skupine in se preizkusili v orientaciji v gozdu. Nalogo smo opravili 
odlično, nihče se ni izgubil.
Potem je sledilo kurjenje ognja in peka hrenovk. Nekateri so bili 
malce neučakani in pojedli hrenovke, še preden so bile pečene. 
Spet drugi so jih pošteno zapekli, da je hrustalo. 
Zvečer smo se veselili plesa, pred tem pa še predstavitve otrok po 
sobah. Program je bil pester: pretep z blazinami, skeči, 
pripovedovanje vicev, triki s kartami … Sprva je bilo videti, kot da 
je ples namenjen le dekletom, nato pa so se opogumili tudi fantje. 

V nedeljo nas je čakal obisk kočevskega pragozda. Gospod Robert 
je bil prava enciklopedija znanja o gozdovih. Z odprtimi usti in 
očmi smo ga poslušali in tudi veliko spraševali. 
Vse lepo hitro mine, tako je bilo tudi tabora prekmalu konec. 
Bogatejši za veliko znanj in izkušenj ter vsak s svojimi vtisi smo se 
popoldan odpravili proti domu. 

OŠ Preserje, Andreja Košir

Kulturna dediščina v vrtcu pri 
OŠ Brezovica
V letošnjem šolskem letu smo se tudi v naši enoti pridružili 
evropskemu projektu kulturne dediščine, ki se je odvijal zadnji 
teden septembra in prvi teden oktobra pod naslovom Spoznaj? 
Varuj! Ohrani. Temo bomo sicer vpletali v naš program čez celo 
leto.
Z otroki smo skušali preteklost povezati s sedanjostjo in jim skozi 
različne dejavnosti prikazati življenje, kakršnega so poznali nekoč. 
Igrali smo se prstne igre, risali stare predmete in spoznavali njihov 
pomen, mleli kavo v mlinčku, tipkali na stare pisalne stroje, se 
igrali s starimi tehnicami in gledali skozi objektiv starega 
fotoaparata … Poleg tega smo veliko sprehajali in opazovali našo 
okolico – tudi z daljnogledom – in pozneje slikali naše Barje.
Obiskali sta nas naravovarstveni svetovalki Maša in Barbara iz 
Krajinskega parka Ljubljansko barje in nam predstavili življenje 
koliščarjev ter značilnosti Ljubljanskega barja s pomočjo 
sedemglavega zmaja in drugimi zanimivimi pripomočki (dvoosni 
voz, poizkušali smo sestaviti leseno kolo, tako kot so ga sestavljali 
koliščarji).

V okviru projekta smo zbirali stare predmete in k sodelovanju 
povabili starše, stare starše in sorodnike naših varovancev, ki so se 
vabilu velikodušno odzvali. Prinesli so veliko starih predmetov, ki 
se danes ne uporabljajo več, imajo pa veliko kulturno vrednost. 
Nekateri predmeti so bili stari več kot 100 let. Stare predmete smo 
za zaključek našega projekta razstavili v igralnici. Žal je korona 
virus preprečil ogled širši javnosti. Razstava je bila namenjena 
skupini Zvezdic in Lunic ter prvemu razredu.
Zahvaljujemo se staršem za prinešene dragocenosti in 
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naravovarstvenima svetovalkama, gospema Maši in Barbari, za 
pomoč pri uresničevanju naših ciljev.
Misli otrok.
»Na barju živi zmaj s sedmimi glavami.«
» Zmaj čuva zaklade barja.«
» Zakladi barja so rože, metulji, netopirji, kačji pastirji in ptice.« 
» Barje sega od Ljubljane do Vrhnike.« 
Vsi otroci pa vedo, da zmaj na barju bruha vodo.

Strokovne delavke vrtca iz enote pri OŠ Brezovica

Spoznaj? Varuj! Ohrani. 
Vrtci Brezovica smo tudi letos sodelovali v projektu Dnevi 
evropske kulturne dediščine in Teden kulturne dediščine pod 
okriljem Zavoda za varstvo kulturne dediščine Slovenije. Teden 
kulturne dediščine se je odvijal zadnji teden septembra in prvi 
teden oktobra. V tem času smo poglobljeno obravnavali razpisano 
temo s področja dediščine Spoznaj? Varuj! Ohrani., sicer pa jo 
bomo v naš program vpletali celo šolsko leto. Vsaka enota je 
spoznavala svoj del občine.
V enoti Podpeč smo našo lokalno dediščino raziskovali s pomočjo 
fotografij in v sodelovanju s Krajinskim parkom Ljubljansko barje. 
Z otroki smo hodili na sprehode po Barju, kjer leži naš vrtec. Na 
sprehodih smo fotografirali, fotografije potem natisnili, se ob njih 
pogovarjali, likovno poustvarjali ... Starejše skupine so imele 
predstavitev lova na zaklade v izvedbi dveh strokovnih delavk 
Krajinskega parka Ljubljansko barje. Spoznali so življenje 
koliščarjev, ogledali so si arheološke ostanke orodja in posod ter 
se seznanili z zmaji, varuhi zakladov Ljubljanskega barja. Več 

pozornosti so posvetili jezeru in njegovi okolici: ogledali so si 
jezero, opazovali živali na jezeru in ob njem, zbirali fotografije o 
jezeru, spoznali legendo o zmaju, se igrali didaktično igro 
»očistimo jezero« (razvrščanje odpadkov) ter se seznanili s 
poletnimi aktivnostmi ob jezeru in na njem.  
Družine pa so med vikendi, za domačo nalogo, raziskovale 
naravne in kulturne znamenitosti našega okoliša. Odpravile so se 
na izlet tudi v oddaljene kraje naše občine. Možnosti za 
raziskovanje je bilo veliko; odkrivale so naravne (barje, rastline, 
živali, vodo, jezero ...) in kulturne znamenitosti (stavbno 
arhitekturo: cerkve, kozolce, stare hiše ...), znane in manj znane 
kotičke. Veliko se jih je potepalo po Barju, spoznavalo mokrišča, 
Goriški mah, kraške izvire (Maharjev graben), poiskalo staro 
strugo reke Ljubljanice, odpravili so se do kužnih znamenj in 
lokalnih cerkva, se poučili o njihovi zgodovini in zanimivi notranji 
poslikavi (Žalostna Mati Božja, sv. Lovrenc, sv. Jožef, sv. Ana, sv. 
Tomaž). Zelo obiskani sta bili Jezero pod Krimom in Rakiško jezero 
ter Kobijeva vila v Podpeči. Nekatere je pot pripeljala tudi do 
Ledene jame pod Planinco.    
Odziv staršev za sodelovanje je bil velik. Stare, črno-bele 
fotografije, fotografije z izletov in natisnjeno gradivo o vsebini 
našega raziskovalnega področja so otroci prinesli v vrtec. 
Zanimivo je bilo brati opise z družinskih potepanj, izvirni pa so bili 
tudi v svojih predstavitvah. Zbrano gradivo smo razstavili v 
garderobi. 

Vrtci Brezovica, enota Podpeč, Vesna Sever Borovnik

Gaja Baša 6. razred
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KULTURA

ŠPORT

ŽPZ Brezovica obeležil svetovni dan učiteljev
V ponedeljek, 5. 10. 2020, na svetovni dan učiteljev, je v Slovenski filharmoniji v Ljubljani potekal 5. koncert učiteljskih pevskih zborov. 
Pevke in pevci Učiteljskega pevskega zbora Slovenije »Emil Adamič« želijo z organizacijo dogodka povezati učiteljske zbore, ki delujejo v 
Sloveniji, ter poudariti pomen ohranjanja zborovskega petja in zborovske literature s pevskim udejstvovanjem.
Poslanstvo UPZ Slovenije Emil Adamič je že vse od ustanovitve zbora leta 1925 na praktičen način, z neposrednim sodelovanjem v zboru, 
posredovati učiteljem čim več praktičnega znanja za razvoj spretnosti in sposobnosti na področju zborovske kulture. Tudi s 5. koncertom 
učiteljskih pevskih zborov so želeli spodbuditi in okrepiti sodelovanje med zbori v spoznavanju in širjenju zborovske literature slovenskih 
in tujih skladateljev.
Ker ŽPZ Brezovica pod svojim okriljem združuje tudi učiteljice, strokovne in druge delavke z mnogih slovenskih šol (OŠ Brezovica pri 
Ljubljani, OŠ Preserje, OŠ Log-Dragomer, OŠ Spodnja Šiška, OŠ Dravlje, OŠ Maksa Pečarja, OŠ Gorje idr.), se vabilu na koncert vsako leto z 
veseljem odzovemo.
Zaradi negotovih razmer in želje, da bi bilo praznovanje dneva učiteljev varno in v skladu z usmeritvami NIJZ, skoraj do zadnjega nismo 
vedeli, ali bodo organizatorji dogodek lahko izpeljali ali ne. Po pridobljenem pozitivnem mnenju smo se lahko udeležili koncerta, tokrat v 
precej drugačnih razmerah – razkuževanje rok, vzdrževanje varnostne razdalje med pevci in uporaba mask, ki smo jih sneli šele tik pred 
nastopom.
Pevke ŽPZ Brezovica so se predstavile z maorsko ljudsko Tutira Mai (Pesem prijateljstva), lirično japonsko pesmijo Akai Hana Shiroi Hana 
(Rdeča roža, bela roža) in Mavrico Simona Gregorčiča, ki jo je uglasbil mladi slovenski skladatelj in dirigent Tom Varl. Z izborom skladb je 
zborovodkinja Sonja Sojer sledila naslovu koncerta Potepanje med melodijami doma in po svetu. V raznolikosti ritmov in melodij, 

harmonskih, stilnih in drugih glasbenih značilnosti je namreč moč 
prepoznati bogastvo posameznih kulturnih okolij. Glasbeno izročilo 
slovenskega naroda in drugih narodov sveta pa izraža v skladbah 
svojo dušo in temperament.
Ker se koronavirus v zadnjih dneh in tednih precej hitro širi, smo se 
takoj po koncertu do nadaljnjega odpovedale pevskemu 
udejstvovanju. A samozavestni nastop in zahvala organizatorjev 
nas navdajata z veseljem in optimizmom. Še bomo pele!

ŽPZ Brezovica, Teodora Edita Jesih

Odbojkarske novice iz ŠD Brezovica
Po razglasitvi epidemije so s treningi in tekmami začasno prekinili 
tudi naši odbojkarji.
Kaj se je v našem klubu dogajalo do 22. oktobra 2020?
V prvi polovici oktobra je nekaj naših ekip uspelo odigrati prve 
tekme in sodelovati na turnirjih.
Člani ekipe Špan Brezovica, ki letos igrajo v 1. B ligi, so namesto 
petih tekem odigrali le tri. Fantje še niso ujeli pravega ritma in 
bodo na prvo zmago zaradi prekinitve morali počakati še nekaj 
časa.
Druga članska ekipa Pr'Kopač Brezovica je odigrala eno tekmo. Z 
Ljubljano Volley so izgubili 1:3.
Kadetska ekipa, ki letos nosi ime Montaža Škerjanec, je odigrala tri 
tekme. Z Gen-I iz Nove Gorice in OK Hoče so zmagali, z OK Maribor 
izgubili in zasedajo trenutno 1. mesto v svoji kvalifikacijski skupini.
Starejši dečki Radio 1 Brezovica so v domačem balonu na 1. 
kvalifikacijskem turnirju premagali vrstnike iz ACH Črnuče in 

Ljubljano Volley, kar je odlična popotnica za tekme po epidemiji.
Nihče ne ve, kako dolgo bo trajalo to stanje, zato skrbimo zase in 
bližnje, svoje zdravje in počutje. Postavimo si nove izzive, ki nas 
bodo motivirali in nas vzpodbudili, da bomo lažje preživeli ta 
nenavaden čas.
Vse dobro vsem, ostanimo zdravi in razmišljajmo pozitivno.
Spremljajte nas na https://sdbrezovica.si in FB profilu ŠD Brezovica 
– odbojka.

ŠD Brezovica
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Lovljenje sončnih žarkov s 
štorklastim stolom
Vsaki situaciji se moramo ljudje prilagoditi, česar se zavedajo tudi 
zaposleni in vodstvo DEOS Centra starejših Notranje Gorice. 
Čeprav so v centru znani po inovativnih idejah direktorice Ane 
Petrič, se tudi v teh časih niso predali. Vse aktivnosti in obravnave 
so prilagodili preventivnim ukrepom. V mesecu oktobru je 
stanovalke zagotovo najbolj navdušilo sodelovanje s podjetjem 
Medex, saj so obudile spomine na pletilske dni; tako so nastale 
oranžno-rjave volnene kape. Kot zahvalo za sodelovanje pa so vsi 
stanovalci prejeli kapsule Gelee royale super + D, ki jim bodo 
pomagale pri ohranjanju imunskega sistema. Ustvarjali so tudi z 
Vnanjščicami, prosti čas pa so si med drugim krajšali na šahovskem 
krožku, s pripravo sivkinega macerata in s peko peciva ter drugih 
dobrot. Gospodična Maša Planinc je za starejše z napredovalo 
demenco organizirala senzorično delavnico z inovativnimi 
pripomočki, kjer so testirali deset novih senzoričnih predmetov, ki 
so jih uporabniki z veseljem preizkušali in odkrivali njihove 
zanimive lastnosti. Večina elementov je vsebovala termalno barvo 
in tako reagirala na spremembo v temperaturi, stanovalci pa so za 
to uporabljali roke in razne toplotne pripomočke, ki so imeli na 
barvo različen vpliv. V veliko zadovoljstvo je stanovalcem tudi 
dejstvo, da lahko vsako sredo varno in s pomočjo zaposlenih 
nakupujejo v trgovini Tuš, ki je odprta samo za njih – za to 
plemenito gesto so trgovini zelo hvaležni. Lepe in sončne dni radi 
izkoristijo za organizirane sprehode po okolici, težje pomične 
stanovalce pa zapeljejo s posebnim školjkastim stolom, ki jim ga 
jim je poklonilo podjetje Neurotrust. Z njim lahko vključujejo tudi 
tiste stanovalce, ki vožnje na navadnem invalidskem vozičku ne 

Začetek skavtskega leta 
2020/2021
V petek, 2. oktobra smo se skavti stega Brezovice 1 znova, že 31., 
zbrali na prvem skavtskem dnevu. Tokratni začetek so zaznamovali 
tudi ukrepi ob korononavirusu, saj smo se zbrali po vejah, tako, da 
smo program izvedli po manjših starostnih skupinah.  Navkljub 
prilagoditvam je začetek odlično uspel in podajamo se novim 
izzivom naproti, čeprav naša srečanja praktično od začetka 
potekajo po videokonferencah. Zato bomo kot skavti primorani 
tudi sami poskrbeti, da bomo živeli skavtstvo zunaj fizičnih 
srečanj, bodisi v doživetjih v naravi bodisi ob pomoči bližnjemu in 
dobrih delih.

Steg Brezovica 1 – Ostrorogi Jelen

zdržijo. Letos se bodo prazniku vsem svetih poklonili na varen in 
poseben način. Izdelali so namreč lične ekološke svečke iz lesa, ki 
jih bodo imeli stanovalci v svojih sobah in se spominjali vseh njim 
dragih.

Barbara Sorčan

Planinci tokrat na Kresišču in 
Trupejevem poldnevu
Tudi na nedeljo 4. 10. 2020 je PD Podpeč-Preserje vreme 
ponagajalo. Zamenjali smo smer pohoda, nižje hribe, vendar pa 
se vseeno v dokaj oblačnem in deževnem vremenu podali na 
Kresišče in Trupejevo poldne.
  Začetek poti je bil v vasi Srednji Vrh nad Gozdom Martuljek. 
Začetek hoje je bil kar malo dolgočasen. Še dobro, da ni bilo 
prestrmo, da smo lahko na razvlečenem makadamu klepetali. Ko 
smo prišli do lovske koče, pa je strmina pokazala svojo moč. Usta 
so vseeno ostala odprta, vendar zaradi pomanjkanja sape. Tudi 
dež je že počasi začel. Zares pa se je začelo, ko smo zavili v strugo 
– levi pritok potoka Hladnik. Grizenje, hoja cikcak, trava, blato. 
Počasi smo prilezli do manjšega sedelca, kjer smo zasluženo 
počivali. Po krajšem spustu in lepši poti smo prispeli do Stare 
planine in na sam rob Karavank. 
Od tu dol gledamo Avstrijsko Koroško, še vedno pa ne vidimo 
cilja. Po spustu na Planino Grajšica  se nad nami dvigne Kresišče 
1839 m. Nismo bili dolgo na njem – veter, mraz in sodra so 
narekovali hiter spust in vračanje nazaj proti Stari planini. Nato 
smo se gibali skoraj ves čas po mejnem grebenu. Na hitro smo 
skočili še na Trupejevo poldne 1931 m, potem pa do Železnice in 



18 oktober 2020Barjanski list

OSTALO

po hudourniškem kolovozu nazaj do Srednjega Vrha.
Do kombija smo prišli mokri, a zadovoljni. Bomo pa drugič bolj 
znali ceniti lepo vreme. 
Pohod je bil vključen v akcijo Slovenija planinari.
 

Marijan Božeglav

Oktober, mesec osveščanja in 
preprečevanja raka na dojkah
Zdrav življenjski slog danes za zdravje jutri
Rak dojk je najpogostejši rak žensk v razvitem svetu. V Sloveniji za 
rakom dojk vsako leto zboli skoraj 1400 žensk in do 15 moških. To 

pomeni, da vsak dan nekje v Sloveniji skoraj štiri ženske izvedo za 
diagnozo – ne gre samo za številke: to so žene, mame, hčere, 
prijateljice in sodelavke. Vedeti moramo, da je rak dojk visoko 
ozdravljiv, če je odkrit dovolj zgodaj. Zato je za zmanjševanje 
umrljivosti pomembno predvsem osveščanje, zgodnje odkrivanje 
bolezni in takojšnje učinkovito ter vsaki bolnici prilagojeno 
zdravljenje. 
Številne raziskave kažejo povezavo med zdravim načinom življenja in 
manjšim tveganjem za razvoj raka dojk. Zdrav način življenja z rednim 
gibanjem, zdravo in uravnoteženo prehrano ter ohranjanje primerne 
telesne mase so tri preproste, vendar ključne odločitve za zdravje.
Telesna vadba
Redna telesna dejavnost je pomembna, saj krepi telo, imunsko 
odpornost, skrbi za sprostitev in pozitivno vpliva na samopodobo 
posameznika. Poleg uravnotežene prehrane je telesna dejavnost 
bistvena sestavina zdravega načina življenja, saj je primerna telesna 
masa in pravilno razmerje med mišicami in maščobnim tkivom 
odvisna tako od tega, koliko in kako jemo, ter od telesne dejavnosti. 
Redna telesna dejavnost zmanjšuje tudi tveganje za nastanek raka 
dojk.
Zdrava prehrana
Zdrava in uravnotežena prehrana naj bo naša prioriteta, saj nam 
omogoča zdravo življenje. S prehrano je treba vzdrževati dobro 
prehranjenost ter telesno in duševno zmogljivost. Temelj zdrave 
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Mobilna aplikacija Breast Test
Za podporo pri rednem mesečnem samopregledovanju 
vam je na voljo aplikacija Breast Test. Menstrualni koledarček 
vas vsak mesec spomni na pregled, vsebuje pa tudi 
preprosta navodila in slikovna gradiva, s katerimi pokaže 
pravilen postopek samopregledovanja dojk. Aplikacija je 
brezplačno na voljo v spletnih trgovinah mobilnih aplikacij 
(App Store, Google Play).

Združenje Europa Donna Slovenija
V Združenju Europa Donna Slovenija že več kot 20 let 
osveščajo o raku dojk in rakih rodil ter ponujajo podporo 
bolnicam in njihovim svojcem pri soočanju z boleznijo. Več 
na spletni strani www.europadonna.si.

prehrane je raznovrstna in uravnotežena prehrana, sestavljena iz 
vseh skupin živil v razumnih količinah, s katero telo dobi dovolj kalorij 
in nujno potrebnih hranilnih snovi. Če zaužijemo preveč hrane, tudi 
če je ta zdrava, bo telesna teža naraščala.
Prekomerna telesna masa
Presežek telesne teže in telesne nedejavnosti lahko vpliva na 
nastanek raka dojk in drugih kroničnih nenalezljivih bolezni. Za 
ženske v menopoavzi in po njej je pomembno, da omejijo povečanje 
telesne mase in jo vzdržujejo v primernih okvirjih. Postmenopavzalna 
prekomerna telesna debelost je povezana s povečanim tveganjem za 
nastanek raka dojk. 
Zgodnje odkrivanje raka dojkah
Samopregledovanje
Redno mesečno samopregledovanje pripomore k zgodnjemu 
odkrivanju raka dojk. Vsaka ženska bi morala že v mladosti začeti s 
samopregledovanjem in tako spoznati svoje dojke. Do menopavze 
naj bo to reden pregled vsak sedmi do deseti dan po začetku 
menstruacije, kasneje pa na izbrani dan v mesecu.
Pri samopregledovanju dojk je treba skrbno pregledati in pretipati 
obe dojki in biti pozoren na zatrdline, spremembe v velikosti in obliki 
dojk ter barvi kože, na uvlečenost bradavice ali izcedek iz nje ali na 
zatrdline. Pri spremembah se morate posvetovati z izbranim 
zdravnikom.
Za pomoč pri rednem mesečnem pregledovanju je na voljo tudi 
brezplačna mobilna aplikacija Breast Test in prikaz na spletni strani 
breast-test.com

Preventivni presejalni program DORA
Za zgodnje odkrivanje raka dojk je pomembno tudi, da se ženske 
odzovemo na vabila državnega presejalnega programa DORA, ki je 
namenjen zgodnjemu odkrivanju raka dojk in na katerega vsake dve 
leti na mamografijo povabijo vse slovenske ženske med 50. in 69. 
letom. Za zmanjševanje umrljivosti je potrebna vsaj 70-odstotna 
odzivnost na program, kar lahko dosegamo z ustrezno osveščenostjo 
žensk. S samopregledovanjem nadaljujemo tudi takrat, ko se redno 
udeležujemo presejalne mamografije.

Združenju Europa Donna Slovenija
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URADNE URE:
Občina Brezovica
Tržaška cesta 390
1351 Brezovica

PON.:  od 9.00 do 12.00
SRE.:    od 9.00 do 12.00 in
             od 14.00 do 17.00
PET.:    od 9.00 do 13.00

Telefon: 01 360 17 70
Faks: 01 360 17 71
E-pošta: info@brezovica.si
Spletno mesto:
www.brezovica.si

NASLEDNJA ŠTEVILKA 
PREDVIDOMA IZIDE
27. 11. 2020

PRISPEVKE
SPREJEMAMO DO
17. 11. 2020,

OGLASE DO
18. 11. 2020.

Izdajatelj: Občina Brezovica
Izvedba: AMC produkcija d.o.o.

Kontakt uredništva:
Jakob Rus, Karmen Pograjec 
tel.: 040 218 888
mail: barjanskilist@brezovica.si

Prelom: AMC produkcija d.o.o.
Tisk: Tiskarna Evrografis, d.o.o.
Naklada: 4.200 izvodov

Prispevke nam lahko pošiljate na 
elektronski naslov uredništva.
Dolžina posameznih prispevkov je 
omejena na 3.000 znakov s presledki.
Uredništvo si pridržuje pravico do 
krajšanja predolgih prispevkov.

Prosimo, da oglase in povpraševanja 
glede oglasnega prostora pošljete na 
janja.viher@infonet.fm

ZAHVALE

Ni te več na vrtu, ne v hiši,
nič več glas se tvoj ne sliši, 
če lučko na grobu upihnil bo vihar,
v naših srcih je ne bo nikdar.

Hvala vsem, ki ste z nami delili zadnje slovo, izrekli sožalje, darovali sveče in maše.
Zahvala dr. Danici Rotar Pavlič, duhovniku Miru Šlibarju za pogrebno slovesnost, pogrebni službi Pieta, 
pevcem in trobentaču.

Vsi, ki smo ga imeli radi.

JANEZA MARINKA
(1942–2020)

ZAHVALA
za izkazano pozornost ob slovesu

Delo, skrb, ljubezen in veselje
izpolnjevalo tvoje je življenje,
čeprav spokojno spiš,
z nami kakor prej živiš.

Zahvaljujemo se vsem, ki ste jo pospremili na njeno zadnjo pot, nam izrekli sožalje in sočustvovali z nami, 
darovali cvetje, sveče in svete maše. Zahvaljujemo se domačemu župniku  g. Jožetu Trevnu ter 
duhovnikoma g. Martinu Golobu in g. Juretu Koželju. Hvala vsem,  ki jo boste ohranili v lepem spominu 
in se je spominjali v molitvi.

Njeni: Matija, Albina, Gregor, Luka in Vanja

JULIJANA ROGELJ
z Jezera

  (12. 4. 1942–21. 9. 2020)

ZAHVALA

Vsaka mama je prava mama,
dana za srečo in na veselje.
Prava. In ena sama.
Za vse življenje.
(Tone Pavček)

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, sosedom in znancem za izrečena sožalja, podarjeno 
cvetje, sveče in darovane svete maše.
Posebna zahvala dr. Danici Rotar Pavlič in patronažni sestri ga. Tatjani Alič.
Hvala pogrebni službi PIETA, hvala g. kaplanu Janku Potisku za lep poslovilni obred in hvala vsem, ki ste 
jo pospremili na njeni zadnji poti.

Žalujoči: vsi njeni

MARIJE SLANA
  (9. 7. 1930–28. 9. 2020)

ZAHVALA
ob boleči izgubi naše drage Mimi, mame

BESEDA UREDNIKA

Če te poživita dobra beseda in pozdrav znanca, te osreči jutranji sprehod ali večerno pohajkovanje, 
potem si človek, ki še ve, kaj je to preprosto življenje. Skrbi so, so bile in bodo. Ne dovoli, da te 
preveč okupirajo. 
Do naslednjič ...

uredništvo, Jakob Rus

Lokalne novice iz Občine Brezovica lahko poslušate 
vsak dan med delavnikom na Radiu 1 Krim 90,60 MHz FM.


